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نيره خادمي| شهرداري تهران از زمان غامحسین 
کرباسچي با تأسیس سازمان فرهنگي و هنري شهرداري 
تهران و راه اندازي فرهنگسراها وارد حوزه هاي اجتماعي 
شد، در دوره محمدباقر قالیباف با ورود نه چندان موفق 
به محله هرندي، آسیب هاي اجتماعي به صدر رسانه ها 
آمد و حالا مدیریت شــهري جدید اگر چه بسیار کند 
و منفعل اســت اما رویکرد تازه ای در حوزه مســائل و 
آسیب هاي اجتماعي دارد؛ رویکردي که به گفته رئیس 
کمیته اجتماعي شوراي شهر تهران، در کنار پرداختن به 
آسیب هاي اجتماعي، مسأله سامت و پیشگیري را هم 

در دستور کار خود قرار داده است. 
محمدباقر قالیباف، شهردار سابق تهران وقتي با بودجه 
400 میلیاردي وارد محله هرندي شــد، قصد داشت با 
کاهش آسیب هاي اجتماعي تحولي در این محله ایجاد 
کند اما خیلي زود اعضاي شــورا خبر از شکست طرح 
گرانقیمت شــهرداري دادند و مجتبي شاکري، عضو 
کمیسیون اجتماعي شــورا یکي از افرادي بود که بارها 
از این طــرح میلیاردي انتقاد کرد؛ چرا کــه بعد از ورود 
شهرداري به محله هرندي مشخص شد که آسیب هاي 
اجتماعي محله به مناطق دیگر شهر تهران منتقل شده 
است. بزرگترین مسأله اعضا در آن زمان، نداشتن پیوست 
و برنامه براي این طرح بود اما آنچه از آن زمان یادگار ماند، 
نام پر سر و صداي محله هرندي بود، همراه با بازار کساد 
مردمي که در آن محله خانه داشتند. شهرداري به مسأله 
اعتیاد، کارتن خوابي و کودکان کار وارد شد در حالي  که 
برنامه پنج ساله دوم شهرداري تهران مسائلي مانند توسعه 
رفاه اجتماعي، شهر دوستدار کودك و سالمند و کاهش 
آسیب هاي اجتماعي را بر عهده شهرداري گذاشته بود 
اما در قانون شهرداري ها سرفصل خاصي و ویژه ای براي 
مسائل اجتماعي وجود ندارد. حسین ایماني جاجرمي، 
جامعه شناس شهري در گفت وگو با »شهروند« درباره کار 

مطالعاتي و اقدام سنجي شهرداري 
در وزارت کشــور می گویــد: »در 
این مطالعات مشــخص شــد که 
شــهرداري به این معنا سازماني 
اجتماعي نیســت بلکه بیشــتر 
مسئولیت هاي خدماتي و عمراني 
دارد. درواقع پرداختن به مســائل 
اجتماعــي در دهه 70 بــه بعد در 
شهرداري شروع شد چون در قانون 
شهرداري ها که  سال 1332 نوشته 
شده است، توجه زیادي به مسائل 

اجتماعي نشده اســت.« او البته معتقد است که نفس 
ورود شهرداري ها به حوزه اجتماعي براساس اقدامات و 
مصوبات شوراي شهر تهران است: »شورا سیاست ها را 
به شهرداري می دهد و آن را موظف به پیگیري می کند. 
این سیاست ها در دوره کرباسچي با تاسیس فرهنگسراها 
شروع شد و در دوره قالیباف بیشتر به حمایت از مداحان 
اختصاص یافت و مبالغ زیادي هم براي آن صرف شد؛ اما 
به  طور مشخص شهرداري سیاست دقیقي درباره مسائل 
اجتماعي ندارد.« جاجرمي به وضعیت شــهرداري ها 
در کشورهاي دنیا اشــاره می کند که در این زمینه الزام 
ورود جدي دارند چون مدیریت یکپارچه شهري در آن 
اعمال شده است: »در ایران اما مدل شهرداري ها کهنه 
است، بنابراین قدرت و بودجه زیادي ندارند و منابع بین 
دســتگاه هاي مختلف پخش است.« او معتقد است که 
قانون شهرداري ها باید براساس واقعیت هاي روز شهري و 

کانشهرها به روز شود. 
آسيب هاي اجتماعي مسكوت مانده است

بر اساس برنامه پنج ساله دوم شهرداري تهران موظف 
است که برنامه هایي را براي کاهش آسیب هاي اجتماعي 
انجام دهد؛ برنامه ای که البته دست پخت شهردار سابق 
تهران بود. در ماده 104 این برنامه، شــهرداری تهران 
موظف است براي توسعه رفاه اجتماعی، اجرایی کردن 
مصوبات شورای اسامی شــهر تهران به ویژه مصوبات 
شهر دوستدار کودك، شــهر دوستدار سالمند، توسعه 
کارآفرینی، مهار کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی، 
کارگران فصلی و ســاختمانی، گروه های آســیب پذیر 
کم توان و معلول و ســایر مصوبات مربوطه با همکاری 
سازمان های دولتی، غیردولتی و نهاد های مدنی اقدامات 
زیر را به انجام رساند. الف( تهیه و اجرای سند جامع رفاه 
اجتماعی با رویکرد خدمات اجتماعی برای اقشــار در 
معرض آسیب و آسیب دیده به ویژه جوانان. ب( اجرای 
مصوبه پیشگیری، کاهش و کنترل آسیب های اجتماعی. 
ت( توســعه، نگهداری و ارتقاي کیفیت ارایه خدمات 
اجتماعــی در مراکز خدمات اجتماعــی به گونه ای که 
تعداد این مراکز از 7 مرکز حاضر به 22 مرکز )به ازای هر  
سال برنامه 3 مرکز( تا پایان برنامه برسد و کلیه خدمات 
اجتماعی مرتبط با اهداف را در ســطح هر منطقه این 
مرکز پوشش دهند. ض( شهرداری تهران موظف است 
در راستای ایجاد شور، نشــاط، خاقیت، رشد و تعالی 
کودکان و اجرایی کردن مصوبات شورای اسامی شهر 
تهران از قبیل شهر دوستدار کودك و ضرورت ساماندهی 
کودکان آســیب دیده با همکاری نهاد ها و دستگاه های 
ذیربط و سازمان های دولتی و غیر دولتی. همچنین در 
بخش دیگري از این برنامه به تهیه برنامه جامع شناسایی 

کودکان آسیب دیده و آسیب پذیر از قبیل کودکان کار 
و خیابان بی سرپرست اشــاره بود که هیچ گاه به صورت 

موفقي انجام نشد.
فاطمه دانشور، رئیس کمیته اجتماعي شوراي شهر 
چهارم بود که در آن دوره تذکرات زیــادي براي حوزه 
آســیب هاي اجتماعي مطرح می کرد. او در گفت وگو با 
»شــهروند« از مصوباتي می گوید که در دوره گذشته 
براي حل معضات آســیب هاي اجتماعي داشته اند اما 
حالا ماجرا مسکوت مانده است. رئیس کمیته اجتماعي 
چهارمین دوره شــوراي شــهر تهران معتقد است که 
مدیریت شــهري گذشــته به دلیل حساسیت هایی 
که شورا داشت به مسأله آســیب هاي اجتماعي ورود 
جدي تري داشت: »در حال حاضر مدیریت شهري تنها 
ادامه دهنده سیاست هاي دوره گذشته است و این حوزه 
به طور مشخصي کم فروغ شده است که البته دلایل این 

بی توجهي ها هم اصا مشخص نیست.« 
بامداد سه شنبه، هفتم شهریور امسال شهردار تهران 
در پایان نخستین روز کاري خود بعد از بازدید شبانه از 
محات مولوی، بازار، شوش، اوراقچی ها و هرندی گفت: 
»روز دوشنبه با وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
جلسه ای داشتم که بخشــی از موضوعات این جلسه 
مرتبط با آسیب های اجتماعی بود. در این جلسه عاوه 
بر بررسی توسعه شبکه بهداشت در شهر تهران درباره 
بخشی از آســیب های اجتماعی نیز مذاکراتی صورت 
گرفت چرا که وزارت بهداشت و درمان و سایر ارگان های 
مرتبط می تواننــد در جهت کنترل این آســیب های 
اجتماعی کمك کنند تا برنامه های مشترکی را به اجرا 
بگذاریــم.« او بعد هم از احتمال برگزاري جلســه ای با 
وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعي خبر داد: »عاوه بر این، 
مذاکره تلفنی با وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی درباره 
موضوع اعتیاد، تکدی گری و کودکان کار در شهر تهران 
داشتم و قرار شد طی چند روز آینده 
جلسه ای با حضور مسئولان ذیربط 
از دو دستگاه با یکدیگر داشته باشیم 
تا مقدمات تهیه تفاهمنامه ای برای 
همکاری های مشــترك را آماده 

کنیم.« 
چند روز بعد در بیست و یکمین 
روز شــهریور محمدعلــي نجفي 
با وزیر رفاه جلســه ای داشتند تا 
درباره آسیب هاي اجتماعي سخن 
بگویند. ســاعتي بعد علي ربیعي، 
سرزده به میان اعضاي شوراي شهر تهران رفت و درباره 
تصمیماتي که با شهردار گرفته اند، توضیحاتي داد: »قرار 
است کمیته ای با همکاری شهرداری تهران و به منظور 
بررسی ویژه آسیب های اجتماعی پایتخت تشکیل شود. 
ما به دنبال آن هســتیم تا با کمك شهرداری، خدمات 
پشت چراغ قرمز و چهارراه ها که عمدتا توسط کودکان 
و متکدیان عرضه می شود را در قالب »مشاغل خدماتی« 
تعریف کرده و حتی تعاونی برای آنها ایجاد کرده و آنها 
را تحت پوشــش قرار دهیم.« او در ادامه گفت: »ظاهر 
شهر تهران از نظر وجود معتادان متجاهر و متکدیان به 
هم ریخته است و سعی داریم با کمك سازمان بهزیستی، 
شهرداری و ناجا در قالب تفاهمنامه ای، برنامه های خود 
را جلو ببریم تا چهره شــهر را از تکدی گری پاك کنیم؛ 
بدین منظور هماهنگی هایی نیز با دادگستری انجام شده، 
به گونه ای که اگر کودك کاری برای بار دوم جمع آوری 
شود، ضمن نگهداری آن، به خانواده اش اخطار می دهیم 
و اگر برای بار ســوم ساماندهی شــود، کودك به مدت 

طولانی تری نگهداری می شود.«
فاطمه دانشور حالا با گذشت بیشــتر از 7 ماه از آغاز 
این دوره از مدیریت شــهري تهران پس از یادآوري این 
جلسات توضیح می دهد: »مسکوت ماندن این حرف ها 
و تفاهمنامه ها نشــان می دهند که مدیریت شــهري 
موضوع آســیب هاي اجتماعي را جدي نگرفته است.« 
رئیس کمیته اجتماعي شــوراي شــهر چهارم ادامه 

می دهد: »ما مصوبــات زیادي در 
حوزه آسیب هاي اجتماعي به ویژه 
معتادان متجاهر به تفکیك زنان، 
مردان و کودکان و مسأله متکدیان 
داشتیم اما حالا هیچ جلسه ای که 
نشان دهد مصوبات گذشته در حال 

پیگیري است، برگزار نمي شود. 
در مصوبات شــورا پیش بیني 
شــده بود که براي اجرا، یك سري 
جلسات با دســتگاه هاي مسئول 

ازجمله دستگاه هاي دولتي و نیروي انتظامي برگزار شود 
اما تاکنون هیچ گزارشــي از این جلسات وجود نداشته 
اســت، آن هم در شــرایطي که نیروي انتظامي تعامل 
جدي با شهرداري ندارد.« دانشــور از همکاري نکردن 
شــهرداري تهران با نهادهاي غیر دولتي فعال در حوزه 
آســیب هاي اجتماعي گایه می کند: »ان.جی.اوهایي 
از شهرداري درخواســت کمك و همکاري کرده اند اما 
شهرداري مشخصا گفته است که آسیب هاي اجتماعي 
در حوزه کاري این نهاد نیســت. این در حالي است که 
ستاد سازماندهي سازمان هاي مردم نهاد سالانه 4 میلیارد 

تومان بودجه دارد، اما تاکنون گزارشــي درباره میزان 
کارکرد آن نداده اند.« رئیس کمیته اجتماعي شــوراي 
شــهر تهران در دوره چهارم در ادامه به حساسیت مقام 
معظم رهبري درباره آسیب هاي اجتماعي اشاره می کند 
و می گوید که هیچ کدام از دستگاه ها در برابر این نگراني 
اقدام عملي انجام نداده اند که تأثیرات آن را ببینیم: »در 
دوره مدیریت شهري هم اگرچه شهرداري سر و صداي 
زیادي در حوزه آسیب هاي اجتماعي به راه انداخت اما 
واقعیت قضیه این بود که هر بــار بودجه ای اختصاص 
می یافت، کودکان و آسیب دیدگان را جذب می کردند 
اما دوباره رها می شدند، یعني باز هم اقدامات قهري در 
اولویت بود.« او دلیل این ناکامي ها را استفاده شهرداري ها 
از افراد غیر متخصص و بدون برنامه در حوزه اجتماعي 
می داند: »مدیران شهري هنوز هم این را باور ندارند که 
حل شدن آسیب هاي اجتماعي نیاز به افراد متخصص 
دارد. شــهرداري در حوزه ساماندهي مسائل اجتماعي 
زمان زیادي را از دســت داده است، مخصوصا با انتصاب 
آقاي صالحي به عنــوان معاون فرهنگي - اجتماعي که 
هیچ پیگیري هم براي آســیب هاي اجتماعي نداشت 
و در نهایت هم استعفا کرد. یعني بزرگترین سرمایه که 
زمان است در این پروســه از دست رفته است.« دانشور 
دلیل بی نتیجه ماندن اقدامات شهردار گذشته در حوزه 
آسیب هاي اجتماعي را اجراي طرح هاي بدون مطالعه 
و پژوهش می داند: »در آن زمان هم بیشــتر برخوردها 
هیجاني و سلیقه ای بود و قالیباف، شهردار سابق تهران 
در نهایت هم نتوانســت براي آن راه حل ارایه دهد، در 
حالي که راه حل، اســتفاده از نظرات کارشناسي و افراد 
متخصص در ســازمان خدمات اجتماعي شــهرداري 
و افزایش سهم بودجه آســیب دیدگان اجتماعي بود. 
اقدامات شهردار سابق اما سروصداي زیادي هم ایجاد کرد 
که باعث شــد »ان. جي. او« ها پاي کار بیایند اما با وجود 
این، در مدیریت شهري جدید نه سروصدایي هست و نه 
اقدام عملي.« او راه اندازي مراکز بهاران را یکي از ایده هاي 
خوب مدیریت شهري سابق می داند که البته به مرحله 
اجرا نرســید: »فقط یك مرکز مربوط به زنان داشتیم. 
یك مرکز دیگر هم راه اندازي شــد، اما در ادامه بســته 
شد.« دانشور درباره سهم بودجه آسیب هاي اجتماعي 
می گوید: »سهم کودکان کار در  سال 2 میلیارد تومان و 
سهم زنان سرپرست خانوار 8 میلیارد تومان بود که خیلي 
کم است. البته بخشي از بودجه ساماندهي سازمان هاي 
مردم نهــاد هــم در دوره مدیریت 
سابق براي کمك به هیأت ها صرف 
می شــد.« او در نهایت از شــوراي 
شهر پنجم و کمیته اجتماعي آن 
می خواهد که درباره فعالیت هایشان 
براي حل آســیب هاي اجتماعي 
گزارش دهند تا بدانیم در این 7 ماه 
چه کردند. شهرداري هم باید حوزه 

اجتماعي را جدي بگیرد. 
شوراي گذشته درباره 

اقداماتشان گزارشي نداده اند
حالا بایــد دید مدیریــت شــهري در عمل چه 
اقداماتي در حوزه آسیب هاي اجتماعي داشته است 
و اصا اعتقادي به ادامه روندهاي گذشــته در برابر 
مسائل این چنیني دارد یا خیر؟ الهام فخاري، رئیس 
کمیته اجتماعي شوراي شــهر تهران در گفت وگو 
با »شــهروند« در این باره حرف هــاي زیادي دارد. 
او درباره اقدامات شــوراي جدید براي آســیب هاي 
اجتماعــي به نگاه ویــژه و جدید مدیریت شــهري 
اشــاره می کند و می گوید که تمرکز شوراي جدید 

جز آســیب هاي اجتماعي، نگاهي هم به پیشگیري 
دارد. او دربــاره بخش هایــي از اقدامــات کمیتــه 
اجتماعي شوراي شــهر تهران توضیح می دهد: »ما 
در بخشــي از کار قرار اســت به مرور مصوبات دوره 
گذشته براي آسیب هاي اجتماعي بپردازیم. بعضي 
از مصوبات، الزام هاي مــدت دار دارد که باید ظرف 
مدت مشــخصي اقداماتي از طرف شهرداري تهران 
صورت می گرفت که این بررسي ها کمك می کند تا 
بدانیم در چه شــرایطي قرار داریم و کدام مصوبات 
متوقف شده است؟ کجاها متوقف شده است یا کدام 
مصوبات اجرا نشده است؟« فخاري از ارایه نخستین 
گزارش کمیته اجتماعي در  ســال 97 خبر می دهد: 
»این گــزارش ارزیابي مصوبات شــورا در دوره هاي 
گذشته در حوزه آسیب هاي اجتماعي و به ویژه شهر 
دوستدار کودك است و جدولي کامل از این اقدامات 
به شورا داده خواهد شــد.« رئیس کمیته اجتماعي 
شوراي شــهر تهران می گوید: »بسیاري از اقدامات 
حوزه اجتماعي میان بخشــي اســت و دستگاه هاي 
زیادي در ایــن زمینه وظیفه دارنــد. البته در حوزه 
اجتماعي از شــوراي قبــل مســتندات مکتوب و 
مشــخصي در اختیارمان قرار نگرفته است، بنابراین 
درحال بررسي اسناد موجود در دبیرخانه هستیم و 
اقدامات اجتماعي هم فعا در همان مسیر قبلي در 

حرکت است.« 
فخاري معتقد است که در زمان شهرداری محمدباقر 
قالیباف، حساسیت زیادي در حوزه آسیب هاي اجتماعي 
ایجاد شد اما در عمل برنامه هاي اجرایي نتوانست به طور 

کامل به مسائل هرندي بپردازد، چون برنامه ها متناسب با 
شرایط محلي برنامه ریزي نشده بود، ضمن این که همکاري 
گروه هاي متخصص در این حوزه که همکاري نظام مندي 
داشته باشند، ایجاد نشد: »البته در کل، این اقدامات چندان 
هم بی اثر نبود و قطعا درگیر شــدن سازمان هاي نهادها و 

بیشتر دیده شدن فعالیت هاي آنان 
حاصــل حساس ســازي آن دوره 
بود که ارزشمند اســت. اما کمیته 
اجتماعي شــورا آسیب شناســي 
این موضوع را در دســتور کار دارد 
تا مشــخص شــود با وجود هزینه 
گزاف، چرا به حل مسأله هم نزدیك 
نشده اند.« او علت دیگر حل نشدن 
مشکات محله هرندي را استمرار 
مشــکات اقتصــادي، مهاجرت و 
اقتصاد ناســالم می داند: »رویکرد 

مدیریت شهري گذشته در مواجهه با آسیب هاي اجتماعي 
درســت بود، چون مدیریت شــهري مجموعه خدمات 
اجتماعي اســت و اولویت اجتماعي بودن آن مهم است، 
اما اختاف نظر در این که آیا رویکرد اجتماعي باید متمرکز 
بر آسیب ها باشــد یا بر بخش پیشــگیري یا توان افزایي 
جامعه کمتر آسیب دیده، وجود دارد.« این عضو شوراي 
شهر در نقد اقدامات مدیریت شهري سابق براي مبارزه با 
آسیب هاي اجتماعي هم توضیح می دهد: »تجربه گذشته 
نشان داد تمرکز بر حوزه آسیب پاسخ نداده است، آن هم در 
شرایطي که دستگاه هاي زیادي مسئولیت در این باره دارند. 
براي حل آسیب هاي اجتماعي زیرساخت هاي اقتصادي 

باید اصاح شود چون تمام توان و انرژي شهرداري را صرف 
خود می کند، اما طوري که انتظار می رود نمي تواند اثرگذار 
باشد. البته به معني این نیست که اقدامات متوقف شود اما 
نباید فقط تمرکزمان روي آسیب باشد و باید براي حوزه 
ســامت و پیشــگیري، اقدامات توان افزایي و آموزش را 
براي گروه هاي در معرض آسیب داشته باشیم.« فخاري 
معتقد است که باید از تجربه گذشته درس بگیریم، چون 
شــهرداري با صرف هزینه زیاد خیلي درگیر شد: »اگر در 
این دوره اولویت را سامت، آموزش و پیشگیري قرار دهیم، 
بهتر است و باید در کنار پرداختن به آسیب ها، پیشگیري، 
آموزش و سامت نسبت به گذشته بیشتر شود، به همین 
دلیل هم ما براي نخستین بار سرفصل سامت اجتماعي، 
بهبود سبك زندگي و بهداشت روان را در بودجه  سال 97 
آوردیم که نشان دهنده توجه بیشتر به این حوزه است.« به 
گفته او، بخشي از این حساسیت ها هم به شورا برمی گردد 
که چقدر این مسائل را براي مدیریت شهري روشن کند: 
»ما درعین  حال که به زخم هاي شهر می پردازیم اگر به طور 
دایم بخواهیم کاستي ها و زخم هاي شهر را براي مردمي که 
در آن زندگي می کننــد، بازگو کنیم در آینده امیدواري و 
انگیزه بهبود تخریب از بین خواهد رفت، بنابراین باید در 
پرداختن به این مسائل مرز دقیق و درستي داشته باشیم تا 
دچار فرسودگي نشویم و مردم از اصاح امور ناامید نشوند.« 
او هم مثل فاطمه دانشور معتقد است که روند انتصابات در 
معاونت فرهنگي و اجتماعي باعث کندي روند پرداختن 
به حوزه آســیب هاي اجتماعي شــد: »مدتي که دکتر 
صالحي امیري خدمت کردند، کوتاه بود و بخشــي از این 
کاستي به این موضوع برمی گردد، ضمن این که هنوز بدنه 
فرهنگي و اجتماعي شهرداري از دوره قبل هستند. پرکاري 
و کم کاري در این حوزه با همان افراد سابق انجام شده است، 
بنابراین بیشترین تغییرات را باید بعد از انتصابات این حوزه 
ارزیابي کنیم.« فخاري درباره دیدار وزیر رفاه و شهردار و 
قول کار تشکیاتي هم می گوید که 
هنوز هیچ کمیته ای تشکیل نشده 
اســت: »معتقدم با تشکیل کمیته 
جدید مسأله حل نمي شود، ساختار 
و سازمان هست، زیاد هم هست اما 
این که سیســتم یکپارچه و هم افزا 
باشد، مسأله ماست. اصل این است 
که سیاســت گذاري درستي انجام 
و به ســازمان هاي مردم نهاد کمك 

شود.« 
در هفته هاي نخست آغاز فعالیت 
شــهرداري هم طرح جمع آوری کودکان کار و خیابان از 
سوی دستگاه های دولتی انجام شد که شهرداري هم در 
آن مشارکت داشت، اما از آن جایي که باز هم برخورد قهري 
بود، اعضاي شورا نسبت به آن انتقاد کردند. الهام فخاري 
یکي از اعضایي بود که مخالف این مشارکت بود: »براساس 
آیین نامه شورا و شهرداری تصدی و همکاری شهرداری 
در ایــن طرح جزو وظایــف نبوده و به علــت پیامدهای 
روانشناختی منفی، خواستار آن هستم که قبل از هرگونه 
اقدام، سیاست گذاری های لازم در کمیسیون فرهنگی و 
اجتماعی انجام و همکاری شهرداری در اجرای این طرح 

متوقف شود.«

گزارش تحليلی »شهروند« از عملكرد شهرداری تهران درباره آسيب های اجتماعی در سال های اخير و وظایف آن در این حوزه  که با فراز و نشيب زیادی همراه بوده است

شهر  پرآسیب، شهرداری بدون برنامه
 فاطمه دانشور، رئيس سابق کميته اجتماعی شورای شهر تهران: در مدیریت شهري جدید پرداختن به آسيب هاي اجتماعي مسكوت مانده است

 حسين ایماني جاجرمي، جامعه شناس شهری در گفت و گو با »شهروند«: در قانون شهرداري ها، مدیریت شهري وظيفه اي در حوزه آسيب هاي اجتماعي ندارد

خبر

ایسنا| رئیس ســازمان اورژانس کشور از ذخیره گروه 
خونی O منفــی در آمبولانس ها خبر داد. پیرحســین 
کولیوند که در رزمایش بزرگ ترافیك و خدمات ســفر 
نوروز 97 با حضور فرمانده ناجا، وزیر راه، رئیس ســازمان 
میراث فرهنگی و گردشگری و رئیس سازمان امداد و نجات 
صحبت می کرد، با بیان این که 21 درصد از فعالیت های 

اورژانس در  سال گذشته مربوط به حوزه تصادفات بود، از 
افزوده شدن تجهیزات جدید به اورژانس کشور خبر داد و 
گفت: »تجهیزاتی مثل نوار قلب، سونوگرافی، الکتروشوك 
و... را بــه آمبولانس هایمان اضافه کردیــم و در برخی از 
آمبولانس ها و بالگردها نیز ذخیره گروه خونیO منفی را 
قرار دادیم تا در صورت نیاز با مشکل روبه رو نشویم. البته با 

تمام این اقدامات همچنان اولویت نخست ما پیشگیری از 
وقوع حوادث است.« کولیوند از نظارت وزارت بهداشت در 
تهیه، توزیع و پخت غذا در رستوران های بین راهی خبر 
داد و گفت: »در این زمینه با تخلفات و همچنین هر گونه 
موردی که سامت شهروندان را به خطر اندازد، با جدیت 

برخورد خواهیم کرد.«

رئيس سازمان اورژانس کشور اعلام کرد: 

ذخیره گروه خونی O منفی در آمبولانس ها

الهام فخاري: در زمان 
قاليباف، حساسيت زیادي در 
حوزه آسيب هاي اجتماعي 
ایجاد شد اما در عمل برنامه 
هاي اجرایي نتوانست به 

طور کامل به مسایل هرندي 
بپردازد

شورا سياست ها را به شهرداري 
مي دهد و آن را موظف به 

پيگيري مي کند. این سياست 
ها در دوره کرباسچي با تاسيس 
فرهنگسراها شروع شد و در 

دوره قاليباف بيشتر به حمایت از 
مداحان اختصاص یافت

فاطمه دانشور:  ستاد 
سازماندهي سازمان هاي 

مردم نهاد سالانه 4 ميليارد 
تومان بودجه دارد اما تاکنون 

گزارشي درباره ميزان 
کارکرد آن داده نشده است
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